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KARRIER

Most az irodája a színtér, 
már a diktafonom összeszerelé-
se közben beszédbe elegyedünk. 
Nem szereti a hangminőségét, 
mondja. „Miközben a tajvani 
Nobel-díjassal csináltam az in-
terjút, mindent értettem. Ellen-
ben mikor lehallgattam, akkor 
már nem.” Maradék írói önbi-
zalmam már a beszélgetés ele-
jén megcsappan: Keszei Ernő 
tanár úr a felsoroltak mellett az 
újságíráshoz is ért.  

Tehát újságírói vénája is  –
van…

Készítettem két interjút  –
két Nobel-díjassal (a Természet 
Világába), és van egy !lmkriti-
kám. Végül is írni kell, még ha 
tudományról is szólnak azok. 
Meg tankönyvet is kell írni – az 
meg már majdnem újságírás.  

A múltkori beszélgeté- –
sünket annál a diplománál 
hagytunk abba – mutatok  
a falon függő oklevélre. Mit 
kell róla tudni?

Az a Villányi Borlovag- –
rend tiszteletbeli tagságáról 
szól. 

És hogyan lehet kiérde- –
melni? 

Szerintem azt a legne- –
hezebb kiérdemelni a magyar 
borlovagrendek közül, mert 
oda tömörülnek az emberek. 60 
igazi tagja van, akik mind helyi 
bortermelők. És ezen kívül van 
1000 fő körüli tiszteletbeli tagja.  

Tehát nem csak élvezője,  –
hanem szakértője is a borok-
nak, mondhatjuk.

Az túlzás… Inkább ama-  –
tőr szakértő vagyok, mert som- 
melier tanfolyamot sem vé-
geztem még.  De ha az ember 
elvégzi a vegyész szakot, akkor 
ott ízekről, szagokról, meny-
nyiségekről abszolút kiműve-
lődik. Mindent értek, amiről 
beszélnek a borkóstolás köz-
ben. Valamint gyerekkorom-
ban már az apám is termelt 
100 liter körüli bort évenként.  
A kettő összeérve aztán biztosít-
ja, hogy kedvelem a jó borokat. 

Jó kémikusként akkor bi- –
zonyára a főzéshez is ért.

Ahhoz muszáj érteni.  –
Szerintem minden kollégám 
főz. Aktívan. 

Ha továbbhaladunk a  –
falak mentén, látok itt egy latin 
kiírást is…

Igen, az történetesen az  –
1635-ös alapítólevél. Pázmány 
Péter kardinális alapítólevele.  

Ez az ELTE 375. Jubileu- –
mi Éve kapcsán igen stílszerű. 
Amiatt lett kifüggesztve? 

Nem, ez régóta ott van  –
már. Ahogy látja, már sárgul a 
papírja. Amikor beköltöztem 
ide tanszékvezetőként, még ak-
kor kiakasztottam egy Pázmány 
Péter képet, meg ezt az alapító-
levelet a falra, hogy ezek kér-
jék számon rajtam, mihez kell 
igazodni. Az 1635-ös alapítás 
alapelveihez. Azok azóta sem 
változtak. 

Ön mióta van itt az EL- –
TE-n? 

1968-ban vettek fel, aztán  –
egy évig katona voltam, majd 
’69-től ’75-ig hallgató, és utána 
rögtön az ELTE-n maradtam. 
Tanársegéd lettem, adjunktus 
stb. 

Mindig is a kémikusi pá- –
lyára készült? Ilyen széles érdek-
lődési körrel – olvastam, hány 
nyelven beszél, kritikákat ír…

Az interjú ötlete az ELTE Állásbörze fogadásán vetődött 
fel bennem – akkor a szendvicsek és a borok mellett 
kezdtünk el beszélgetni, és csendben tudatosult bennem, 
hogy sokat kell még tanulnom. Szakértőnek bizonyult  
a borok, az idegen nyelvek, a főzés, az irodalom és persze 
a kémia területén is. 
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„HA VAN TÍZ PERCEM A TEA MELLETT, AKKOR ELŐVESZEK EGY KIS SZÓKRATÉSZT”

Interjú Keszei Ernővel
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…meg ott vannak a Weö- –
res Sándor elemzéseim… 

…meg a Weöres Sándor  –
elemzések... Szóval bölcsész-
ként egy igen szép karriert fut-
hatott volna be.

Irodalomtörténész ba- –
rátom szerint egy !lológus ve-
szett el bennem. De én nagyon 
jól érzem magam kémikusként 
is. Azért általános iskolában 
sok minden tetszett. Többek 
között a kémia is. Mindig le-
nyűgözött az a nagyon egysze-
rű, világos és átlátható szigorú 
mennyiségi összefüggés, amit 
sztöchiometriának hívnak. 
Mindig 2 mol hidrogén reagál 
1 mol oxigénnel és egy mol víz 
keletkezik. Ez nagyon tetszett 
nekem. Meg persze kísérle-
tezni! Anyám szomorúságára 
olykor a konyhai tűzhelyen…  
De az érdeklődésem nyitott volt, 
még gimnáziumban is, csak ott 
az történt, hogy a kémiatanárom 
3 hónap után azt mondta, hogy 
nem kell órára járnom, ellen-
ben a szertárba és a könyvtárba 
akkor megyek, amikor akarok, 
kapok hozzá kulcsot. Más nem 
tudta felülmúlni ezt az ajánlatot.  
De eljártam a bölcsészkarra is 
egyébként, elvégeztem a skan-
dináv szak felét. Valamint jár-
tam a jogi karra logikát hall-
gatni, illetve kijártam két félév 
!lmesztétikát Bíró Yvette-nél, 
aki most a Sorbonne-on tanítja 
ugyanezt. 

A tanári pályára meny- –
nyire készült tudatosan?

Már gimnazista korom- –
ban is korrepetáltam embere-
ket és egyetemista koromban 

is voltak tanítványaim. Mindig 
is szerettem tanítani, nem volt 
kérdéses, hogy az egyetemen is 
ezt fogom csinálni. 

Töltött időt külföldön is,  –
mégpedig Kanadában, ha jól 
tudom.

Kétszer két évig voltam  –
Kanadában, valamint 3 éven ke-
resztül évi egy hónapot Los An-
gelesben töltöttem, a University 
of California-n. De voltam pél-
dául a moszkvai egyetemen is, a 
kommunista időkben, egy hó-
napot. Én egyébként országhoz 
kötött ember vagyok. Ragasz-
kodó természetű az országhoz 
és az egyetemhez is. 

Nevezetesen hány nyel- –
vet is beszél? 

Azt szoktam mondani,  –
hogy olvasni németül, beszél-
ni franciául tudok a legjobban, 
mert négy évig francia közeg-
ben voltam. Kanadában fran-
ciául adóztam például. Bár én 
megfordítottam az ottani hiva-
tali szlogent: „Angol vagy fran-
cia, Ön választhat!”. Én a hiva-
talnoknak mondtam ugyanezt. 
Angolul meg írni tudok a leg-
jobban, mert szerintem életem-
ben többet írtam angolul, mint 
magyarul. Ezeken kívül oroszul 
még egészen jól értettem, illet-
ve szépirodalmat olvastam is, 
és mai napig szívesen elolvasok 
egy-egy részletet, ha eszembe 
jut. Tanultam svédül, egy kicsit 
latinul, egy kicsit görögül, egy 
kicsit szanszkritul. 

Ez utóbbihoz ennek a  –
jelnek köze is van, ami a szek-
rényen, illetve a képernyővédő-
jén is látható.

Igen ez az „om” jel (hin- –
du szimbólum; a „szent szótag” 
– a szerk.). A képernyővédőnek 
pedig ún. imamalom funkciója 
van. Ez ahhoz hasonlít, mint-
ha megforgatnék egy imamal-
mot… 

A XXI. századi imama- –
lom… Ez a kötődés honnan 
jött? 

Jógáról kezdtem el olvas- –
gatni, aztán rájöttem, hogy az  
a megközelítés, amely szerint 
ez csak valamiféle testgyakor-
lás lenne, elég durva és leegy-
szerűsítő. Az egy életmód, egy 
!lozó!a, egy spirituális állapot.  
Aztán elkezdtem olvasni az 
igazi jóga irodalmat és észre-
vettem, hogy a fordítások na-
gyon különböznek egymástól, 
úgyhogy legalább olvasás szint-
jén tudni kéne, ha valamit meg 
akarok nézni eredetiben. Kana-
dában aztán volt elég időm és 
tanultam egy kis szanszkritot. 

Az irodája elég beszédes.  –
Kiolvasható belőle az ELTE-hez 
való kötődés, a borlovagrendi 
tagság, itt van az „om” jel, ez 
a rengeteg könyv… Gondolom, 
nem csupa kémia könyv…

Ha jól megnézi, megta- –
lálja itt a Koránt, a katolikus 
egyház történetét, talál itt Tal-
mudot is, de vannak ógörög 
szövegek is, ha unatkoznék.  
Ha van tíz percem a tea mellett, 
akkor előveszek egy kis Szókra-
tészt. 

Tóth Anett

ELTE Karrierközpont


